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در شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوب شد

صدا و سیما؛ ناظر سکوهای صوت و 
تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی

شورای  عالی انقلاب فرهنگی در جلســـه عصر روز گذشته 
که به ریاســـت آیت الله رئیســـی برگزار شـــد، ماده واحده 
»تعیین الزامات ســـاماندهی حوزه صوت و تصویر فراگیر« 
را به تصویب رســـاند. براســـاس ایـــن ماده واحـــده، برای 
فعـــالان بخش خصوصـــی بویـــژه در پلتفرم هـــای پخش 
صـــوت و تصویـــر فراگیر و شـــبکه نمایـــش خانگی معین 
شـــد که در چه بخش هایی باید از وزارت فرهنگ و ارشـــاد 
اســـلامی و در چـــه بخش هـــای دیگـــری باید از ســـازمان 
صدا و ســـیما مجوز اخذ کنند. در این جلســـه مقرر شـــد 
در حـــوزه سیاســـت ها و ضوابـــط ســـاخت و پخش صوت 
و تصویـــر فراگیر و شـــبکه نمایـــش خانگی، مقـــررات لازم 
بـــرای ســـاماندهی این عرصه  از ســـوی مســـئولان مربوط 
به شـــکل لایحه تهیه و بـــرای تصویب به عنـــوان قانون به 
مجلس ارســـال شـــود. همچنین  بر اســـاس این مصوبه، 
وظیفه نظارت در حوزه ســـکوهای صـــوت و تصویر فراگیر 
و شـــبکه نمایش خانگی طبـــق قانون اساســـی و قوانین 
موضوعـــه، بر عهده ســـازمان صدا و ســـیما قـــرار دارد. در 
این جلســـه ماده واحده تشـــکیل ســـازمان ملی سنجش 
و ارزشـــیابی آموزش کشـــور نیز به تصویب نهایی رســـید. 
همچنیـــن رئیس جدید فرهنگســـتان هنر که در جلســـه 
قبلی از ســـوی اعضای شـــورای عالی انقلاب فرهنگی مورد 
تأیید قـــرار گرفتـــه بـــود،  منصوب شـــد. بر این اســـاس، 
دکتـــر مجید شاه حســـینی بـــه عنـــوان رئیـــس و ۱۰ نفر از 
فرهیختـــگان و شـــخصیت های برتر هنری نیـــز به عنوان 

اعضای این فرهنگســـتان معرفی شـــدند.

آیت الله رئیسی در دیدار هیأت سیاسی حماس:

موازنه قدرت در حال تغییر به نفع مقاومت است

روز گذشـــته »اســـماعیل هنیه« رئیـــس و جمعـــی از اعضای بلندپایه دفتر سیاســـی حمـــاس با آیت الله رئیســـی دیدار 
کردند. این نشســـت، دو روز پس از دیدار »زیاد النخاله« رهبر جهاد اســـلامی فلســـطین برگزار شـــد.  رئیس جمهور در 
دیـــدار با هنیه و هیأت همراه، بـــا تبریک موفقیت های اخیر جبهه مقاومت فلســـطین و تأکید بر اینکـــه این پیروزی ها 
نشـــان داد کـــه امروز ابتکار عمل در دســـت این جبهه اســـت، گفت: امـــروز جبهه مقاومت، نه فقط در ســـرزمین های 
اشـــغالی، بلکـــه در منطقه و حتـــی در عرصه بین المللی، در حـــال تغییر موازنه قدرت و شـــرایط به نفع خـــود و به زیان 

جریان ســـلطه است.
رئیس دفتر سیاســـی حماس نیز در این دیدار با ابراز قدردانی خود و مردم فلســـطین از حمایت های مســـتمر جمهوری 
اســـلامی ایران از آرمان آزادی قدس شـــریف، به ارائه نکاتی در خصوص اتحاد گروه های مقاومـــت در جنگ 5 روزه اخیر 

با رژیم صهیونیستی پرداخت. 

ـــرش بـ

اخبـــــار

رئیس جمهور در گفت و گوی تلویزیونی با مردم:

تورم سیر نزولی پیدا کرده است

president.ir

دولت

پیشرفت ۷ درصدی ساخت 
پتروپالایشگاه مروارید مکران

در جلســـه ای بـــا حضـــور معـــاون اول رئیس جمهـــور در 
خصـــوص نحوه تأمین مالـــی پروژه های بزرگ در راســـتای 
جهش تولید، برخی طرح های مستقر در سواحل مکران 
مورد بررســـی قرار گرفت و تصمیمات لازم برای تســـریع در 

انجام و رفـــع موانع اجرایی آنها گرفته شـــد.
محمد مخبـــر در این جلســـه که رئیس صندوق توســـعه 
ملی و مدیران عامـــل برخی بانک ها نیز حضور داشـــتند، 
بـــر ضـــرورت اولویـــت قـــرار دادن طرح هـــای نیمه تمـــام 
جهت جلـــب ســـرمایه گذاری و تکمیـــل پروژه هـــا تأکید 
کـــرد و از مدیران عامـــل بانک هـــا خواســـت لیســـتی از 
پروژه هـــای نیمه تمـــام خـــود را ارائـــه داده تـــا بـــا جلـــب 
مشـــارکت ســـرمایه گذاران و بخـــش خصوصی بتـــوان در 
مـــدت زمـــان کوتاه تـــری ظرفیت هـــای تولیدی کشـــور را 

افزایـــش داد.
وی با اشـــاره بـــه نامگـــذاری ســـال جاری با عنوان »رشـــد 
تولیـــد، مهـــار تـــورم« و تأکیدات مقـــام معظـــم رهبری در 
خصـــوص پیشـــرفت و توســـعه ســـواحل مکـــران تصریح 
کرد: ســـاخت پتروپالایشـــگاه و حرکت به سمت صادرات 
محصولات پتروشـــیمی علاوه بر جلوگیری از خام فروشی 
به توســـعه صنعت داخل و اشتغالزایی و همچنین ارزآوری 

کمـــک شـــایان توجهی می کند.
معـــاون اول رئیس جمهـــور تصریح کرد: ســـرمایه گذاری 
بانک هـــا و صندوق توســـعه ملی در ســـاخت ابرپروژه ها و 
طرح های پیشـــران اقتصادی کشـــور بویژه پالایشگاه ها و 
پتروپالایشـــگاه ها از مهم ترین برنامه هـــا و اقدامات دولت 
ســـیزدهم اســـت. در این جلســـه پس از ارائـــه طرح ها و 
ابرپروژه هـــای در حال اجرا در ســـواحل مکران، گزارشـــی 
از روند پیشرفت ۷ درصدی ساخت پتروپالایشگاه مروارید 
مکران ارائه و در خصوص نحوه تأمین مالی برای تســـریع 

در اتمام فـــاز اول این پروژه تصمیماتی اتخاذ شـــد.
گفتنی اســـت عملیـــات اجرایـــی ابرپروژه پتروپالایشـــگاه 
مرواریـــد مکران با ظرفیـــت تولید ۳۰۰ هزار بشـــکه در روز 
نفت سنگین و فوق سنگین و تولیدات محصولات بنزین، 
گازوئیل و سوخت کشـــتی و همچنین خوراک محصولات 
پتروشـــیمی با ظرفیت ۲ میلیون و 5۰۰ هزار تن در سال در 
حال انجام اســـت. با اجرای این پروژه و با ســـرمایه گذاری 
در حـــدود ۹ میلیـــارد یورویی بـــرای ۳ هزار نفـــر به صورت 

مستقیم و غیرمستقیم اشـــتغالزایی ایجاد می شود.

ح »اقتصـــاد دریامحور«  تأکید مخبر بـــر تدوین طر
به عنوان پیشـــران پیشرفت

همچنیـــن در جلســـه  دیگـــری بـــا حضـــور معـــاون اول 
رئیس جمهـــور آخریـــن وضعیـــت پیشـــرفت پارک هـــای 
پتروشیمیایی، شـــهرهای مولد کشاورزی و پهنه های مولد 
ســـکونتی در ســـواحل جنوبی کشـــور ارائه و بـــر پی ریزی 
طرحی جامـــع و عملیاتی بـــرای اقتصاد دریامحـــور تأکید 
شـــد. محمد مخبر  بـــا تأکید بـــر ضـــرورت تدوین طرحی 
جامـــع و عملیاتی برای توســـعه اقتصـــاد دریامحور گفت: 
دریـــا بزرگ ترین منبع انـــرژی، آب و غذا روی زمین اســـت 
و بـــه همین دلیل برخی کشـــورها که دسترســـی به دریا و 
ســـواحل دارند حدود ۳۰ درصد از تولیـــد ناخالص داخلی 

خـــود را از ایـــن طریق تأمیـــن می کنند. 
وی در همین خصوص، از وزارت راه و شهرســـازی خواست 
با همکاری وزارت جهاد کشـــاورزی و هلدینگ پتروشیمی 
خلیـــج فـــارس تا یـــک مـــاه طرحـــی جامـــع، عملیاتی و 
زمانبندی شـــده بـــرای اقتصـــاد دریامحور تدویـــن و آن را 
ارایه کنند. معـــاون اول رئیس جمهور همچنین با اشـــاره 
بـــه گزارش هـــای ارائـــه شـــده در جلســـه دربـــاره ۷ پارک 
پتروشـــیمیایی، 5 شهر مولد کشاورزی و ۲۷ پهنه سکونتی 
مولـــد، وزارت راه و شهرســـازی، وزارت جهاد کشـــاورزی و 
مدیرعامـــل پتروشـــیمی خلیـــج فـــارس را مکلـــف کرد تا 
جلســـه آینده برنامه های زمانبندی شـــده خود را به همراه 
مجریان هر پـــروژه معرفی کننـــد تا تصمیمـــات لازم برای 

نظـــارت و تســـریع پروژه ها اتخاذ شـــود.

آیـــت الله ســـید ابراهیـــم رئیســـی ســـه شـــنبه 
شـــب همزمان بـــا دومیـــن ســـالروز انتخابات 
در  جمهـــوری  ریاســـت  دوره  ســـیزدهمین 
گفت وگویـــی تلویزیونـــی با مردم ســـخن گفت 

کـــه مشـــروح آن را در ادامـــه مـــی خوانیـــد؛

دو سال از انتخاب شما به عنوان 
رئیس جمهور می گذرد، شما قبلاً در 
قوه قضائیه بودید، جایی که ماهیت 

مطالبه گری دارد، اما قوه مجریه 
ماهیت پاسخگویی دارد. اگر به دو 
سال قبل برگردید، بازهم حضور در 

این جایگاه را انتخاب می کنید؟
در انتخابات، نامزدها هرکـــدام با یک انگیزه  ای 
و بـــا وعده هـــا و تحلیلـــی از شـــرایط و موقعیتی 
کـــه وجـــود دارد در انتخابات حضـــور می یابند. 
احســـاس من این بود که شـــرایط کشور، خاص 
اســـت به نحوی کـــه ناامیـــدی بر مـــردم غالب 
شـــده بود و اوضاع را خوب نمی دیدند. شـــرایط 
اقتصـــادی و اجتماعـــی طبق نگاه مـــردم نبود و 
نـــگاه من ایـــن بود که گرچـــه جای مـــن در قوه 
قضائیـــه به عنـــوان مطالبـــه گر جای مناســـبی 
اســـت، اما اینجا بایـــد انجام وظیفه کـــرد. تصور 
ایـــن بود که با آن فضا حتی مشـــارکت به میزانی 
که انجام شـــد هم نباشـــد و اگر برگردیـــم به دو 
ســـال قبل و شـــرایط کشـــور را ببینیـــم نه فقط 
مردم بلکه مســـئولان آن زمـــان گاهی می گفتند 
کـــه ایـــن شـــرایط از شـــرایط جنـــگ هـــم بدتر 
اســـت و گاهی از من ســـؤال می شـــد بـــا اوضاع 
بودجـــه و کســـری بودجـــه و فـــروش نفت چه 
می خواهید بکنید. وضعیت ناامیدی و شـــرایط 
خاصـــی در کشـــور حاکم بـــود و ایـــن محصول 
دشـــمنی دشـــمنان بود، اما عملکرد دولت هم 
در این مســـأله نقش داشـــت که مـــردم در این 
شـــرایط قـــرار بگیرند. احســـاس می کـــردم اگر 
دراین شـــرایط نیایـــم خلاف وظیفـــه و تکلیفم 
عمل کـــرده ام. لذا بـــرای ایجاد امیـــد و افزایش 
مشـــارکت مردم در انتخابات حاضر شدم. حتی 
برای افزایش مشـــارکت مردم، برای نامزدهایی 
که صلاحیت شـــان مورد تردید قـــرار گرفته بود، 
تلاش کردم صلاحیت آنها دوباره بررســـی شود.
درآن زمـــان خود آقایان شـــاهد بودنـــد که بنده 
این مســـأله را از طریق شـــورای نگهبـــان دنبال 
کردم. تلاش مـــا این بود که مشـــارکت افزایش 
یابـــد و ناامیدی مردم تبدیل به امیدواری شـــود 
و زمینه اینکه بشـــود کار و تلاش کرد تا وضعیت 
به نفع مـــردم و زندگی مردم تغییـــر کند، فراهم 
شـــود. این انگیزه مـــا بود. بنابرایـــن اگر زمان به 
عقب برگـــردد، همیـــن تصمیمی را کـــه گرفتم 

دوبـــاره می گرفتم. 
شما چرا از بیان مشکلات موجود 

در زمانی که دولت را تحویل گرفتید، 
خودداری کردید؟

بـــرای اینکه مردم امیدوار شـــوند که مشـــکلات 
شـــان حـــل خواهـــد شـــد. بایـــد فهرســـتی از 
مشـــکلات را به مردم می گفتم تا مـــردم بدانند 
کـــه من مشـــکلات را می فهمـــم و قـــادر به حل 
آن هســـتم. از فردایـــی کـــه دولـــت را تحویـــل 
گرفتم، باید مشـــکل کرونا را حـــل می کردم. در 
آن زمـــان روزانه ۷۰۰ خانواده داغدار می شـــدند. 
مراکز تجـــاری و اقتصـــادی و کســـب و کار مردم 
دچار تعطیلی شـــده بـــود. دانشـــگاه ها تعطیل 
و مـــدارس و فعالیت هـــای اقتصـــادی کم ســـو و 
تعطیل شـــده بود. برخـــی از مردم بـــرای تزریق 
واکســـن بـــه کشـــورهای همســـایه می رفتنـــد. 
آقایـــان می گوینـــد دنبال واکســـن بودیـــم، اما 
فقط ۱4 درصد مردم واکســـینه شده بودند ولی 
مـــا دنبال ایـــن بودیم کـــه هم تولید واکســـن و 
هـــم واردات را دنبـــال کنیم. ابتدای کار نســـبت 
بـــه واردات موفق شـــدیم و دانشـــمندان ما هم 
موفق بـــه تولید 6 واکســـن شـــدند و تولید پنج 
واکســـن کاملاً به دســـت دانشـــمندان ما انجام 
شد. مســـأله کسری بودجه داشـــتیم؛ 48۰ هزار 
میلیارد تومان کســـری بودجه کـــه  ام المصائب 
اقتصـــادی کشـــور بـــود. مایـــل بـــه چـــاپ پول 
نبودیـــم، راهش افزایـــش تولید و ایجـــاد درآمد 
بـــرای کشـــور بود کـــه موفق شـــدیم بـــا تولید و 
افزایـــش درآمد کشـــور بتوانیم کســـری بودجه 
را جبـــران کنیـــم. همچنین با کمبـــود کالاهای 
اساسی مواجه بودیم. بخشی از تأمین کالاهای 
اساســـی به وضعیت قرمز رســـیده بود، درحالی 
که باید وضعیت ســـبز می بـــود. وضعیت تولید 
به گونه ای شـــده بـــود که بســـیاری از کارخانه ها 

دچار مشـــکل شـــده بود. اینها مشکلاتی بود که 
با آنها مواجه و درگیر بودیم. اینها غیر از مسائل 
سیاســـت خارجی بـــود. ارتبـــاط با کشـــورهای 
مختلف و تجارت ما اشـــکالات جـــدی پیدا کرده 
بـــود. با وجود همه این مســـائل نمی خواســـتم 
ایـــن مشـــکلات را در اظهاراتـــم مطـــرح کنـــم. 
البتـــه باید بـــه مـــردم می گفتم که مـــن متوجه 
مشـــکلات شما هستم و باید کســـب و کار مردم 
رونق بگیرد و باید مســـأله کرونـــا را کنترل کنیم 
تا چرخ هـــای اقتصادی مـــردم رونق بگیرد. من 
بـــرای امیدوارکردن مردم آمده بـــودم، نه ناامید 
کردن مردم. تلاش کردیم برای جبران کســـری 
بودجـــه و راه انداختـــن چـــرخ تولید. مـــا امروز 
چهارهـــزار واحد صنعتـــی را راه انـــدازی کردیم. 
دهـــه ۹۰ را دهـــه تعطیلـــی خیلـــی از بخش های 
کشـــور باید بدانیم. ما مشکلات زیادی داشتیم. 
خدا کمـــک کرد و مردم همراهی کردند و رهبری 
هدایت فرمودند و شـــرایط را به نحوی در شش 
مـــاه اول تـــا اســـفند ۱4۰۰ پیش بردیم که رشـــد 
صفـــر و ۰.4 درصـــدی، تبدیل شـــد به رشـــد 4.5 
درصـــدی در اســـفندماه ۱4۰۰؛ یعنـــی وضعیـــت 
کامـــلاً متفاوت شـــد. یا تـــورم که موقـــع تحویل 
گرفتـــن دولت 5۹.۳ درصد بود، در اســـفند ۱4۰۰ 
حـــدود ۲۰ درصد کاهـــش یافت. این شـــرایطی 
بود که مـــردم را امیدوار کرد و احســـاس کردند 
آنچه گفته شـــده در حال محقق شـــدن است. 
بعضی ها می گفتند نمی شـــود نفت را فروخت، 
اما ما ثابت کردیم هـــم می توان نفت فروخت و 
هم می توان پولش را گرفت. رویکردهای دولت 
را مردم دیدند که گشـــایش هایی ایجاد کرد. در 
دو ســـه هفته اول دولت به ما اعـــلام کردند اگر 
اجلاس شـــانگهای برگزار شـــود، ایران می تواند 
عضو آن شود. ســـؤال این اســـت که چه اتفاقی 
افتاد کـــه آنان فکر کردنـــد الان ایـــران می تواند 
عضـــو این ســـازمان شـــود. به نظـــر ما آنـــان به 
رویکرد دولت ســـیزدم توجـــه کردند و دیدند که 
رویکرد دولت ســـیزدهم نســـبت به کشـــورهای 

مختلف کاملاً متوازن اســـت.
 برخی از مســـئولان دولت قبـــل می گویند همه 
اینها را مـــا قبلاً ریل گذاری کـــرده بودیم. اما این 
اتفـــاق در دوره قبل نیفتاد. ۱6 ســـال مطرح بود 
که ما عضو شـــانگهای شویم و نشدیم. امادولت 
ها احســـاس کردند که نـــگاه دولت جدید فقط 
به 4 کشـــور نیســـت و همـــه مقدرات کشـــور به 
لبخنـــد و اخم آن4 کشـــور گره نخواهـــد خورد. 
احســـاس کردند نـــگاه ما متعـــادل اســـت و ما 
می خواهیـــم در کنار نگاه به غرب، با شـــرق هم 
کار کنیم. در زمینه واکســـن هم مسئولان دولت 
قبل می گفتند باید واکســـن وارد کشـــور شـــود، 
اما رســـماً می گفتند اول باید مســـأله خـــود را با 
FATF حـــل کنیم. این را رســـماً می گفتند. این 
نوعی ناامیدی بـــرای مردم ایجاد کـــرد. والا یک 
نامـــه و تلفن و چنـــد تا پیگیری برای واکســـن را 
هـــر دولتـــی می تواند انجـــام دهد. امـــا اینکه ما 
زندگـــی مـــردم و همه مســـائل کشـــور را به یک 
قـــرارداد و پیمانـــی بند کنیـــم که دیگـــران آن را 
نقـــض کردند، ایـــن روش نمی توانســـت جواب 
بدهـــد. از طرفی دیگر، ما هیـــچ گاه میز مذاکره 
را ترک نکردیم و نگفتیـــم مذاکره نمی کنیم، اما 
مســـأله واکســـن را به این منوط نکردیم. حتماً 
این طور نبود که آقایان نمی خواســـتند این کار را 
بکنند، بلکه نگاه آنان نادرســـت و محاسبه آنان 
یکســـویه بود. ما سیاســـت خارجی را براســـاس 
عزت، حکمـــت و مصلحت پیگیـــری می کنیم، 
براساس دیپلماسی عزتمندانه دنبال می کنیم، 

نمی کنیم. التماس 
 پرسش بعدی ما درباره دیپلماسی 

همسایگی و ارتباط گسترده با 
کشورهای مختلف است که دراین 

دولت پیگیری شد. هدف شما از 
این روابط و رفت و آمدها و ارزیابی 

شما از اثرگذاری این ارتباطات 
چیست؟

سیاســـت خارجـــی، امتـــداد سیاســـت داخلی 
اســـت. سیاست خارجی مبتنی بر اهدافی است 
کـــه در اقتصاد و مســـائل فرهنگـــی و اجتماعی 
داریـــم. ارتباط بـــا دیگـــران برای این اســـت که 
نفع ملت را درآن می بینیم. همه ســـفرهایی که 
توســـط من در این دولت انجام شـــد براســـاس 
منافع ملی انجام گرفت. مثلاً ترکمنســـتان که 
به تعبیر رهبری یک کشـــور خویشـــاوند اســـت. 
چـــرا روابط مـــا باید با این کشـــور قطع شـــود و 
چـــرا باید 5 ســـال بدهی خـــود را به این کشـــور 
پرداخـــت نکنیـــم؟ چرا ما بایـــد ســـوآپ گازی را 
لغـــو کنیم؟ شـــاهد بودید کـــه در اولین ســـفرم 
به عشـــق آباد ایـــن قـــرارداد دوباره احیا شـــد. یا 
بعد از ســـفر به تاجیکســـتان، ارتبـــاط تجاری ما 
با این کشـــور چهار برابر شـــد. ما چـــرا از این ۱5 

کشور همســـایه غفلت می کنیم؟ روابط تجاری 
و ارتباطات ما با ازبکســـتان در دو ســـال گذشته 
کامـــلاً متفـــاوت شـــد. ما گفتیـــم اگر کشـــوری 
بخواهـــد با مـــا براســـاس احترام متقابـــل رفتار 
کند، مـــا حتماً با آن کشـــور همـــکاری خواهیم 
کرد با چین، روســـیه، اندونزی و غرب و شـــرق. 
اما اگر کشـــوری بخواهد دشـــمنی بکنـــد، حتماً 
مقاومت می کنیم. این ارتباطـــات زمینه خوبی 
برای کشـــور اســـت. مـــردم اثـــر ایـــن ارتباطات 
را کامـــلاً در زندگـــی خـــود لمس خواهنـــد کرد. 
دربـــاره ســـفر اخیر به امریـــکای لاتین هـــم باید 
بگویـــم ایـــران در این کشـــورها ســـرمایه گذاری 
کرده اســـت. چرا خودروســـازی مـــا در آنجا باید 
۷ ســـال تعطیل شـــود یـــا تراکتورســـازی باید ۹ 
سال تعطیل شـــود؟ اینها امکاناتی بود که کشور 
ما ایجاد کـــرده، چرا باید تعطیل شـــود؟ اینها به 
ایـــران و امام و رهبری و انقلاب اســـلامی اعتماد 
دارند. ونزوئلا یک کشـــور کاملاً نفتی اســـت و به 
بهشـــت معادن معروف اســـت، منابع بسیاری 
که می توانیـــم از آنهـــا بهره برداری کنیـــم. ما در 
ایـــن روابط دنبـــال بازار برای محصـــولات دانش 
بنیان و صدور خدمات فنی مهندسی هستیم.

 اثر وضعی این ارتباطات را درعمل 
خواهیم دید؟

در حـــوزه انرژی کشـــور ما ظرفیت زیـــادی دارد. 
افزایـــش میزان فـــروش نفـــت و آوردن پول آن 
به کشـــور مســـأله ای بود که بعضی از مســـئولان 
می گفتند که نمی شـــود، درحالی که ما پیگیری 
کردیـــم و دیدیـــم کـــه می شـــود بیـــش از یـــک 
میلیون بشـــکه نفت بفروشـــیم و پول آن را هم 
دریافت کردیـــم و اگر دریافت نمی کردیم، چطور 
می توانســـتیم کســـری بودجه را جبـــران کنیم؟ 
طبیعتـــاً درآمد ایجـــاد کردیـــم. این درآمـــد یا از 
نفت اســـت یا از مالیات. دردولت ســـیزدهم دو 
میلیـــون به مؤدیان مالیاتی اضافه شـــد که جزو 
فرارهـــای مالیاتـــی بودنـــد. شناســـایی مؤدیان 
مالیاتـــی جدیـــد و رشـــد تولید در کشـــور زمینه 

جبران کســـری بودجـــه را فراهم کرد
دراغتشاشات پاییز 1401 برخی 

کشورها به دنبال توقف در روند 
پیشرفت کشور بودند. تأثیر این 

اتفاقات بر کشور و معیشت مردم 
چه بود؟

مـــن وضعیـــت اســـفند ۱4۰۰ را گفتـــم کـــه 6 ماه 
از دولـــت گذشـــت و ما توانســـتیم هم تـــورم را 
کاهش دهیم، هم رشـــد اقتصـــادی 4 درصدی را 
ثبت کنیم و هم ذخایر کالاهای اساسی را بهبود 
ببخشـــیم و وضعیت کرونا را نیز مدیریت کنیم. 
باوجود این دراردیبهشـــت ۱4۰۱ حمله ســـایبری 
به پمپ بنزین های کشـــور شـــد بـــرای اینکه در 
کشـــور اتفاقی بیفتـــد اما مـــردم همراهی کردند 
و هیـــچ اتفاقی نیفتاد. ما از ابتدا مســـأله اصلاح 
اقتصادی را دنبال می کردیم. زمان آغاز فعالیت 
دولـــت همـــه ارز ترجیحـــی مصرف شـــده بود و 
فقط ۳۰۰ میلیـــون دلار از منابـــع آن باقی مانده 
بود. ما از رهبری اســـتجازه کردیـــم تا در بودجه 
۱4۰۱ بتوانیم آن را تأمین کنیم. در بودجه ۱4۰۱ ما 
اصلاح اقتصادی را آغـــاز کردیم و همراهی مردم 
خیلی جدی بود. در ســـال ۱4۰۱ حـــدود ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومـــان به مردم یارانـــه پرداخت کردیم. 
در جریـــان اصـــلاح اقتصـــادی و یارانـــه 45 هزار 
تومانی بـــه ۳۰۰ یا 4۰۰ هـــزار تومان تبدیل شـــد. 
ایـــن کار را بـــه لطف خدا و با کمـــک مردم انجام 
دادیـــم. ضمـــن اینکـــه در این میـــان وضعیت 
اوکراین و گرانی های قیمت کالاهای اساســـی در 
جهان اتفاق افتاد. اما در نهایت تورم در مهرماه 
رو به کاهش بود. همکاری مردم بسیار همدلانه 
بـــود. تجارت ما تقریباً ۳۰ تا 4۰ درصد نســـبت به 
قبل افزایش یافـــت و مراودات ما با کشـــورهای 
مختلـــف افزایش یافـــت. فعالیـــت واحدهای 
تولیـــدی افزایش یافـــت. چرخ هـــای اقتصادی 
بـــه چرخش افتـــاد. در حـــوزه دانـــش بنیان ها 
نیز کارهای بســـیار خوبی انجام شـــد. صادرات 
غیرنفتی ما رکـــورد زد و 5۳ میلیـــارد دلار تجارت 
ما، رکورد 4۰ ســـاله را شکســـت. دشمنان دیدند 
که چرخ های اقتصاد کشـــور بـــه راه افتاده برای 
همین شـــروع کردند به فتنه گری. رهبر انقلاب 
فرمودند که اســـاس این اغتشاشـــات برای این 
اســـت که دشمنان احســـاس می کنند کشور رو 
به پیشرفت اســـت و امید مردم درحال افزایش 
است. شـــما دیدید قیمت دلار از شهریور ۱4۰۰ تا 
۱4۰۱ دو هـــزار تومـــان افزایش یافت، امـــا بعد از 
اغتشاشـــات وضعیت دلار متفاوت شـــد. با یک 
جنگ ترکیبـــی و شـــناختی روی ادراکات مردم 
می خواستند پیشرفت کشـــور را متوقف کنند. 
امـــا مـــردم تصمیـــم گرفتند پیشـــرفت متوقف 
نشـــود و ما به عنـــوان خدمتگزار مـــردم تلاش 

کردیـــم این پیشـــرفت را ادامه دهیم. 

 هدف ما از احیای روابط با 
همسایگان چه بوده است؟

از ابتدا گفتیم  همه کشـــورهایی که می خواهند 
با مـــا تعامل داشـــته باشـــند، بدانند کـــه حتماً 
جمهوری اســـلامی دنبال تعامل اســـت. در سفر 
بـــه چین آقای شـــی جین پینگ به مـــا گفت که 
عربســـتان اظهار تمایل کرده که رابطه را با شـــما 
برقـــرار کند و ما می توانیم واســـطه شـــویم. نظر 
شما چیســـت. گفتم ما هیچ مانعی نداریم. بعد 
از آن ســـفر چینی هـــا گفتند قرار اســـت نماینده 
بفرســـتند و سطح را پرســـیدم و من هم متقابلا 
دبیر شورای عالی امنیت ملی را فرستادم. نهایتاً 
تصمیم به احیای روابط گرفته شـــد. نســـبت به 
رابطه با مصر هم ســـلطان عمان گفت که بسیار 
تعامـــل کردنـــد برای احیـــای روابط کـــه حضرت 
آقا فرمودنـــد مانعی نـــدارد. ما هرگز عربســـتان 
را دشـــمن تلقی نکردیم، اختلاف همیشـــه بوده 
اســـت، در اوج مســـائل ما با عربســـتان، رهبری 
فرمودنـــد که دشـــمن را گـــم نکنید، دشـــمن ما 

امریکا و رژیم صهیونیســـتی است. 
 مذاکرات برای رفع تحریم ها ادامه 

دارد؟
برای رفع تحریم ها آنها در مذاکراتی که داشـــتند 
تـــا حـــدی کار را در میـــز مذاکره مطـــرح کردند و 
پیـــش رفت. دوســـتان ما هـــم که در جلســـات 
شـــرکت می کردنـــد، متنـــی را مطـــرح کردنـــد و 
گفتند ایـــن خواســـته ها بایـــد عملیاتی شـــود. 
اتحادیـــه اروپا  هم گفت این خواســـته ها عقلانی 
اســـت. اما بعـــد از اغتشاشـــات محاســـبه غلط 
کردند. الان هم احســـاس می کنیم نادم شـــدند 
و پیام هایـــی کـــه می فرســـتند همیـــن اســـت. 
جمهـــوری اســـلامی میز مذاکـــره را تـــرک نکرده 
اســـت، اما آنها گفتنـــد می خواهیم مســـأله را از 
طریق برجام دنبال کنیم. برجام یکی از مسائل 
روی میز ماســـت. ما پرونده های متعددی داریم 
که یکـــی از آنها برجام اســـت. مانند رویکرد قبل 
پرونده ما فقط برجام نیســـت. اگر آنها بخواهند 
رفتار درســـتی با جمهوری اسلامی داشته باشند 
حتمـــاً مذاکـــره ادامه می یابـــد و بـــه نتیجه هم 
خواهد رســـید. در کنـــار رفع تحریـــم نیز خنثی 
کـــردن تحریم را دنبال می کنیـــم و بالاتر از اینکه 
باید شـــرایط کشـــور را به ســـمتی ببریم که هیچ 

تحریمی روی ما اثرگذار نباشـــد.
دولت برای قطع گلوگاه های فساد 

چه اقداماتی را انجام داده است؟
موقع مناظـــره انتخاباتی یکـــی از نامزدها پاکتی 
به من داد که اســـم چند ابربدهـــکار بانکی درآن 
بود. بعد از دولت اســـم همه این ابربدهکاران را 
به صورت شـــفاف اعلام کردیم. من در دســـتگاه 
قضایـــی مصمـــم بـــودم با فســـاد برخـــورد کنم، 
دردولت هـــم این را دنبـــال کردم. امـــا دردولت 
بحث ساختارهای فســـادزا مطرح بود. ما تلاش 
کردیم که این ســـاختارها را شناســـایی و اصلاح 
کنیـــم. ماننـــد ســـامانه هایی کـــه مطرح شـــده 
اســـت، از جمله صدور مجوزها که بخشی است 
کـــه درآن می تواند فســـاد رخ دهد، یـــا پرداخت 
تســـهیلات به افراد خـــاص یا امکانـــات دادن به 
صـــورت تبعیض آمیـــز به افـــراد. من از یک ســـو 
شناسایی و اصلاح ســـاختارهای فسادزا را دنبال 
کردم که دولـــت الکترونیک و ســـامانه تجارت، 
بـــه همین منظـــور دنبال شـــده اســـت. در کنار 
این، مواردی هم به ما گزارش شـــده اســـت مثلاً 
علی رغـــم اینکـــه تأکید شـــده بود خـــودرو طبق 
روال بـــه مردم واگذار شـــود و به هیچ ســـازمانی 
بـــه صـــورت خـــاص خـــودرو داده نشـــود، مـــورد 
خلافی دیدیـــم و با افـــرادی برخـــورد کردیم. هر 
موردی که تاکنـــون از مصادیق فســـاد بود، خود 
دولت بـــا آن برخورد کرد. خـــود من در مناظرات 
گفتم کـــه رئیس دولت باید قبل از هرکســـی در 
دولت مدعی مبارزه با فســـاد باشد. به همه وزرا و 
استانداران و مدیران، گفتم اولین مدعی مبارزه 

با فساد شـــما باشید. 

نمی گویـــم فســـاد اصلاً نیســـت، اما فضـــا کاملاً 
متفاوت شـــده اســـت کـــه این امـــر بـــا انتخاب 
مدیـــران شایســـته و اصـــلاح ســـاختارها محقق 
شـــده اســـت. به مردم هـــم می گویم اگـــر جایی 
شنیدید یا گزارش شـــد، بدانید حساسیت روی 
این مســـأله بالاســـت، زیرا هرجا قدرت و امکان 
و زمینـــه ای باشـــد ممکن اســـت افـــرادی دچار 
خطا و آســـیب شـــوند. با فریاد بلنـــد درهمه جا 
گفتـــم که مـــردم مراقبت کنند و مـــا هیچ رابطه 
ناســـالمی را در دولـــت نمی پذیریـــم و تحمـــل 
نخواهیم کـــرد. اگر با افراد مطرح برخورد شـــود، 
اعتمـــاد عمومـــی جلب می شـــود. گاهـــی که به 
اســـتان ها می رویـــم، بـــه مـــا گـــزارش می دهند 
که مدیـــران کارآمـــدی ندارند. علاوه بر تشـــویق 
مدیـــران کارآمد به حضور مدیران ناکارآمد خاتمه 
داده می شـــود. ناکارآمدی و فساد درهیچ بخشی 
قابل تحمل نیست. دولت از ابتدا فسادستیزی 
را دســـتورکارهمه مدیران قرار داده و همواره بر آن 

تأکید داریم.
یکی از صحبت های انتخاباتی شما 

توجه به اقتصاد و معیشت مردم 
بود. اما واقعیت این است که مردم 

به لحاظ اقتصادی و تورم هنوز در 
سختی هستند. امسال که سال 

مهار تورم است چه برنامه ای دارید 
تا آثار آن برای مردم ملموس باشد؟

 تورم درد مزمنی اســـت که ســـال هاســـت به آن 
گرفتار هستیم. هنگام شـــروع به کار دولت تورم 
کشـــور نزدیک به 6۰درصد بود. دولت تلاش کرد 
که اقدامـــات خود دولـــت موجب تورم نشـــود. 
تلاش کردیم کســـری بودجه نداشـــته باشـــیم. 
بـــرای همیـــن در ســـال ۱4۰۱ منابـــع و مصـــارف 
کشور همســـانی داشت تا کسری بودجه نداشته 
باشـــیم. چون یکی از دلایل تورم کســـری بودجه 
اســـت. همچنین رشـــد نقدینگی به ۳.۱ رسیده 
اســـت. دولت تـــلاش کرده اســـت هزینه اضافی 
نداشـــته باشـــد. بخـــش دیگـــر مســـأله اضافه 
برداشـــت های بانک هاســـت که موجب مشکل 
می شـــود. از ابتدای ۱4۰۲ اجازه اضافه برداشـــت 
بـــه بانک ها ندادیـــم. تلاش کردیم نظـــام بانکی 
را بـــه نحـــوی مدیریت کنیم کـــه ناتـــرازی بانک 
هـــا از بین بـــرود، امـــا در کنـــار اینهـــا، انتظارات 
تورمـــی هـــم وجـــود دارد، مانند فضاســـازی های 
پس از اغتشاشـــات که روی قیمت هـــا از جمله 
قیمـــت دلار تأثیـــر گذاشـــت. شـــاهد بودیم که 
برخی عددســـازی می کنند. باوجـــود تعطیلی و 
انجام نشـــدن معاملات، بازهم قیمـــت  دلار بالا 
می رفت. یا برخـــی اظهاراتی که افـــراد می کنند، 
مثلاً گفته می شـــود امـــروز بانک ها ورشکســـت 
می شـــوند یا درباره مسئولان فضاسازی می کنند. 
اما در مقابل این وضعیت تورمی، سیاست هایی 
گذاشـــتیم تـــا بتوانیم نظـــام بانکـــی و وضعیت 
اقتصـــادی را کنتـــرل کنیم. تمام تـــلاش دولت 
این اســـت که بتواند تورم را مهار کند. شـــاهدیم 
که وضع خـــرداد از وضع فروردین و اردیبهشـــت 
متفاوت شـــده، رشد تورم مهار شـــده و الان سیر 
نزولـــی دارد.در کنـــار ایـــن، تولیـــد افزایش پیدا 
کرده و درآمدهای دولت هم بهتر شـــده اســـت، 
اما اینها باید روی ســـفره مردم تأثیر بگذارد و این 
حرف کاملاً درســـتی است.  ما باید کاری کنیم که 
اگر قیمت دلار به هر شـــکلی دچار نوســـان شد، 

روی ســـفره مردم تأثیر نگذارد.
در نهایـــت همکاری مردم را بزرگ ترین ســـرمایه 
دولت می دانیم. یقین داریم وضعیت اقتصادی 
حتماً بهتر خواهد شـــد و شـــرایط روز بـــه روز به 

نفع مردم خواهد شـــد.
درخصوص اصلاح ارز ترجیحی چه 

سیاستی در پیش گرفته شد؟
اگـــر ارز ترجیحـــی را اصـــلاح نمی کردیـــم، چطور 
می توانســـتیم ماهی بیش از یـــک میلیارد صرف 
خریـــد نهاده هـــای دامـــی  کنیم؟ از طـــرف دیگر 
تولید و فـــروش نفت اگـــر نبود، وضعیـــت تورم 

دو رقمـــی نبود، بلکه ســـه رقمی می شـــد.وقتی 
کشـــور درآمد و تولیـــد و افزایش اشـــتغال دارد و 
دارد مشـــکلات را حـــل می کنـــد، می توانیم قول 
دهیـــم تورم روز بـــه روز کاهش یابـــد. پیش بینی 
من این اســـت که بـــا سیاســـت ها و اقداماتی که 
وجـــود دارد، این وضعیت بهتر خواهد شـــد. اما 
کارهایی هم نیازمند زمان است، مانند 5 ناترازی 
کـــه وجود دارد که برنامه هفتـــم باید حتماً آنها را 
حل کند. اول، ناتـــرازی در انرژی، دوم ناترازی در 
آب، سوم ناترازی در نظام بانکی و پولی، چهارم، 
ناترازی در صندوق های بازنشســـتگی که نزدیک 
۹5 درصد هزینـــه صندوق ها را دولـــت پرداخت 
می کنـــد و درنهایت ناتـــرازی در بودجـــه که باید 
حل شـــود. راهکارهای رفع اینهـــا در برنامه آمده 
و چگونگی رفع ایـــن ناترازی هـــا در لایحه برنامه 
پیش بینی شـــده است. شـــما ببینید مسأله آب 
شـــهر میانه حدود ۲۰ ســـال به درازا کشیده شده 
بود و آرزوی چندین ســـاله مردم برآورده شـــد. در 
وزارت نفـــت با ۱۰۰ شـــرکت دانش بنیـــان قرارداد 
داشـــتند اما الان این رقم به 5۰۰ شـــرکت دانش 
بنیان رســـیده اســـت. شـــرکت ماشین ســـازی 
تبریز نه تنها احیا شـــد، بلکـــه ۲۲۰ واحد و کارگاه 
تولیدی در اســـتان آذربایجان شـــرقی احیا شد. 
امـــروز فضای کشـــور فضـــای کار و تولید و تلاش 
شـــده اســـت.ما مهار تورم را از طریق رشد تولید 
دنبـــال می کنیم، نـــه از طریق رکـــود و به همین 
دلیـــل تولید بایـــد رونـــق بگیـــرد. همچنین در 
زمینه دســـتیابی به رشـــد 8 درصد کـــه در برنامه 
پیش بینی شده، نیازمند سرمایه گذاری هستیم 
که اکنـــون فضای کشـــور فضای ســـرمایه گذاری 
شده اســـت. خطاب من به همه دستگاه ها این 
اســـت که رشد ســـرمایه گذاری و رشـــد اقتصادی 
بدون افزایش بهره وری امکانپذیر نیست و همه 
باید نســـبت به آن اهتمام جدی داشـــته باشند. 
باوجود رشـــد اقتصـــادی 4 درصدی ســـال ۱4۰۰ و 
۱4۰۱، ما هدفگذاری رشـــد 8درصدی را در برنامه 

داریم که کامـــلاً آن را تحقق پذیـــر می دانیم.
 شما وعده دادید به طور متوسط 

سالانه یک میلیون مسکن بسازید؛ 
عملکرد دولت دراین حوزه چه بوده 

است؟
نیـــاز کشـــور بـــه صـــورت متوســـط ســـالانه یک 
میلیون واحد مســـکونی اســـت. آنهایی که این 
یک میلیـــون را نســـاختند، عقب ماندگی ایجاد 
کردند. ما هم براســـاس این نیـــاز، همین برنامه  
را ســـرلوحه قـــرار دادیـــم. ۱.6میلیون ســـاخت  
مسکن شـــهری و 4۰۰ هزار مسکن روستایی طی 
دو ســـال اخیر در دســـتور کار قرار گرفته اســـت 
امـــا بخشـــی از آن معطل تأمین مالی اســـت. در 
بخش دیگـــر اما کار به خوبـــی در رابطه با تأمین 
زمین جلـــو رفته اســـت. ما دولـــت صادق الوعد 
هســـتیم و آنچه را گفتیم عملیاتی خواهیم کرد. 
اگر مشـــکلی هم پیـــش بیاید، صادقانـــه آن را به 

مردم توضیـــح می دهیم.
در خصوص مســـکن مهـــر نیز با یـــک تعهد ۲4۰ 
هـــزار واحـــدی مواجه هســـتیم کـــه دولت قبل 
بودجـــه آن را در جای دیگر خرج کرده و تعهد آن 
بر گردن دولت ســـیزدهم مانده است. اراده ما بر 

تکمیل پروژه های نیمه تمام اســـت.
برخی وقتی دولت پروژه ای را 

بهره برداری می کند می گویند این 
برای دوره ما بوده است؛ خب پس 

چرا تمامش نکردید؟
پروژه هـــای نیمه تمام عدیده ای در کشـــور وجود 
دارد کـــه درصـــدی از آن جلـــو رفتـــه و نیمه تمام 

مانـــدن آن منجر به رنج مردم شـــده اســـت.
ما بـــه مـــردم می گوییـــم، نمی گذاریـــم کارها بر 
زمین بماند؛ اراده ما بر این اســـت که مشکلات را 
برطرف کنیم؛ الحمدلله کشور ظرفیت بسیاری 
دارد که قضیه مســـکن و مســـائل آن با جدیت در 

حال پیگیری است.
 برای ساماندهی بازار خودرو چه 

برنامه ریزی هایی کردید؟
در کشـــور کمبـــود خـــودرو داریـــم و نیاز کشـــور 
بالاتـــر از میزان تولید کشـــور اســـت. بـــرای حل 
ایـــن مســـأله، دو راه داریـــم؛ یا افزایـــش تولید یا 
واردات کـــه دولت در هـــر دو زمینه اقـــدام کرده 
اســـت. به عنـــوان مثـــال، در ســـال ۱4۰۱ میزان 
تولید خـــودرو 4۰ درصد افزایش یافـــت و الان به 
یک میلیون و ۳4۷ هزار خودرو رســـیده اســـت، 
آن هم در شـــرایطی کـــه میزان تولید خـــودرو در 
کشـــور 6۰۰ تا ۷۰۰ هزار دســـتگاه بوده است، یعنی 
تولیـــد خودرو بیش از ۲ برابر شـــده اســـت. دوم 
مســـأله کیفیت خـــودرو بـــود. برخـــی خودروها 
از گردونه تولیـــد خارج و خودروهـــای باکیفیت 
در مســـیر تولید قرار گرفتنـــد. در پارکینگ های 
خودروســـازها ۱۲8 هزار خودرو بـــود که این رقم 
به هزار خودرو رســـید. بنابراین هم کیفیت و هم 
میزان تولید بهبـــود یافت. مجلس هم با واردات 

خـــودرو موافقت کرده اســـت. 
در پایان اگر سخنی بامردم دارید 

بفرمایید.
مـــردم و نخبـــگان عزیـــز مـــا ببینند کـــه دولت 
چه شـــرایطی را تحویل گرفته اســـت. مـــا از نقد 
اســـتقبال می کنیـــم. رســـانه ها و صاحبنظران و 
کســـانی که پیشـــنهادی دارنـــد، اگر نظـــر خود را 
بدهنـــد حتماً بـــه دولت کمـــک می کنـــد و ما از 

آنهـــا اســـتقبال می کنیم.  


